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De vegades em trobo amb la 
paradoxa d’estar queixant-me 
de les xarxes socials sent-hi a 
dins. La veritat és que les uti-
litzo, en certes ocasions, més 
del que caldria. Són una bona 
eina i, com tot, depèn de l’ús 
que hi donem. El seu ecosiste-
ma acostuma a ser definit pel 
tipus de prestacions que ofe-
reix: Facebook va camí de ser 
el lloc perfecte per perdre el 
temps veient vídeos de gatets 
jugant, mentre que Twitter és 
l’encarregada de fer virals les 
frases importants dels grans 
oradors. Ja saben, allò de: “Me-
jor, peor y mejor y su beneficio, 
suyo, político”.

Però sigui on sigui, aques-
tes xarxes estan plenes de gent 
que va decidir adherir-se a la 
moda del selfie i de la foto mi-
ren que peazo’e chuletón me es-
toy zampando. Jo en això sóc 
bastant conservador, preferei-
xo seguir les regles d’aquesta 
famosa màxima que diu: “És 
millor callar i que la gent pen-
si que ets un idiota, a parlar i 
que ho confirmin”. I encara 
que ja sé que aquesta batalla la 
tinc perduda amb la gent que 
em coneix, almenys aspiro que 
les persones que encara no em 
coneixen tant pensin que sóc 
intel·ligent.

La veritat és que ens trobem 
davant d’un fenomen que està 
a punt de multiplicar-se expo-
nencialment, perquè dimecres 
passat ens vam assabentar que 
les operadores telefòniques 
eliminaran el roaming a Euro-
pa. Però nosaltres ens podem 
quedar tranquils, que aquest 
canvi no implicarà el nostre 
país, encara que des d’Andorra 

Telecom ja ens tranquil·litzen 
dient-nos que ho compensaran 
amb una política de baixada de 
tarifes. Era d’esperar, els ous 
daurats d’aquesta gallina bri-
llen massa com perquè els dei-
xessin escapar.

Però independentment de la 
qüestió econòmica, n’hi ha una 
altra de substancialment més 
important, almenys per a nos-
altres els consumidors, i és una 
en la qual sembla ser que ni 
ens hi havíem parat a pensar. 
Dies enrere debatien a El Món 
a Rac1, el programa de ràdio de 

Jordi Basté, el que segurament 
derivarà en un problema i plan-
tejaven la pregunta següent: 
estaran les operadores telefò-
niques preparades per fer front 
a l’allau de fotos gastronòmi-
ques i selfies, atès que ara els 
locals i els turistes prescindi-
ran de desconnectar les dades 
mòbils per buscar xarxes wifi 
aquí i allà? Els tertulians ens 
recomanaven tenir paciència 
perquè el més probable és que 
tot s’alenteixi i hàgim d’esperar 
uns quants segons més perquè 
els nostres amics puguin admi-
rar els nostres gustos culinaris.

Però ja m’estic estenent 
massa. Els deixo que fins que 
no faci la foto a aquest entre-
cot no me’l podré menjar. Cam-
brer, perdó, em podria dir la 
contrasenya de la wifi?

A vegades la intel·ligència ens im-
pedeix ser llestos. Altres vegades 
és a l’inrevés, voler ser llestos ens 
impedeix ser intel·ligents. D’una 
banda, voler tenir anàlisis sol-
vents fins al darrer detall abans 
de prendre decisions pot impedir 
que actuem en el moment més 
adequat. D’altra banda, tractar 
d’aconseguir objectius de manera 
ràpida pot representar un obsta-
cle tant per analitzar bé els prin-
cipals factors de la realitat com 
per aconseguir objectius més im-
portants.

He manllevat aquesta reflexió 
a Ferran Requejo, catedràtic de 
Ciència Política de la Universi-
tat Pompeu Fabra que publicà a 
La Vanguardia, ara fa gairebé dos 
anys, un article molt interessant 
sobre la situació política espa-
nyola.

Una reflexió que he recuperat 
en repassar l’actualitat de dijous 
i divendres passat pel que fa al 
procés d’embrancament d’Andor-
ra amb la Unió Europea i que crec 
totalment adaptada a la nostra 
situació.

Dijous l’Empresa Familiar An-
dorrana va organitzar una tro-
bada amb els mitjans de comu-
nicació en el decurs de la qual el 
seu president, Francesc Mora, va 
reclamar al Govern més informa-
ció de l’acord d’associació amb la 
Unió Europea.

I encara va ser més clar quan 
va assenyalar que, malgrat as-
sistir a les reunions de la taula 
que convoca el Govern i copre-
sideixen DA i PS, els empresaris 
no poden “...fer cap valoració del 
contingut de la negociació per-
què no hi ha cap proposta con-

creta.” En definitiva que la sensa-
ció “...és de desinformació.”

La mateixa sensació teníem a 
SDP i per això vam suspendre la 
participació al que era –i pel que 
es veu continua sent– un simula-
cre de pacte d’Estat.

Coincideixo amb el president 
de l’EFA que, com recollia el Bon-
Dia a la pàgina 6 de l’edició del 16 
de juny, “no s’ha concretat quin 
és l’equilibri entre el que gua-
nyem i el que cedim.”

El divendres era l’exministre 

d’Economia espanyol, Pedro Sol-
bes, que avisava que Brussel·les 
demanaria contrapartides a l’en-
trada d’Andorra dins el mercat 
interior europeu. Una entrada 
que sempre ens ha recomanat, 
val a dir-ho, com a bon coneixe-
dor d’Andorra.

Aquest avís posava així en evi-
dència que en la qüestió del man-
teniment del règim actual pel 
que fa al tabac, el govern de Toni 
Martí no explica tota la veritat en 
aquelles reunions propagandísti-
ques de la planta baixa de l’edifici 
administratiu del Govern.

Pedro Solbes venia, sense sa-
ber-ho, a confirmar el que havia 
dit el dia anterior el president de 
l’EFA, Francesc Mora.

Un tema d’aquesta importàn-
cia no es pot resoldre bé si no 
es defineix bé. I Toni Martí i els 
consellers generals que li donen 
suport són molt obtusos i resis-
tents a canviar el marc mental 
que els impedeix definir bé el 
problema de fons.

Tot apunta que el que pretén 
DA és anar passant amb raons 
per arribar un bon dia de Brussel-
les amb un text tancat i barrat. 
Un text que després es “vendrà” 
com l’únic possible.

El diari suís Le Temps ens deia 
dimarts passat que a Suïssa tam-
bé estan al bell mig d’un debat 
sobre un nou acord institucional 
amb la Unió Europea.

El 16 de juny el Consell Fede-
ral, el govern de la Confederació, 
va tancar-se en un seminari per a 
debatre les diverses alternatives. 
Hi ha molta confrontació entre 
les forces polítiques helvètiques 
i, com escrivia Le Temps, sembla 
que hi ha una patata calenta que 
els uns volen fer passar als altres.

Però algú, tant a Suïssa com 
a Andorra, haurà de parlar clar i 
explicar les conseqüències d’un 
acord o d’un desacord.

Durant el debat previ a la vo-
tació del Brexit, Hubert Vedrine, 
l’exministre francès d’exteriors, 
escrivia a l’edició del 14 de juny 
del 2016 de Le Monde: “No es 
pot menystenir el poble, i encara 
menys fer-lo combregar amb ro-
des de molí o tractar-lo com si fos 
una criatura.”

Així no anirem enlloc. 

Andorra i la Unió Europea
Sobre un acord d’associació que ningú no sap on porta

Ingressar al mercat 
interior requerirà 
contrapartides, 
adverteix Solbes

No es pot tractar 
els ciutadans com 
si fossin criatures, 
adverteix Vedrine

‘Roaming’

“Millor callar i que es 
pensin que ets idiota 
a parlar i que ho 
confir in  és ai í
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